
perymentach. 

Atrakcji by³o 
zreszt¹ co nie-
miara: pokazy 
innowacyjnych 
rozwi¹zañ z 
dziedziny me-
chaniki, roboty-

ki i informatyki, historia badañ 
kosmicznych, tajniki technik 
wojskowych, zasady udzielania 
pomocy przedmedycznej, stero-
wanie medycznym robotem czy 
prezentacja instrumentów mu-
zycznych i rekwizytów scenicz-
nych, to tylko niektóre z nich. 

Uczestnicz¹cy w „Dniu Nauki” 
wystawcy pokazywali te¿ w 
jaki sposób rzeczy codzien-
nego u¿ytku s¹ dostosowy-
wane do osób niewidz¹cych i 
nies³ysz¹cych. 

W za³o¿eniach or-
ganizatorów „Dzieñ 
Nauki” ma przybli¿aæ 
w sposób przystêpny, 
ciekawy i interaktywny 
naukê, z któr¹ spoty-
kamy siê na co dzieñ.  

Patrz¹c na stoiska oblega-
ne przez uczniów, trzeba 
powiedzieæ, ¿e cel uda³o siê 
osi¹gn¹æ. M³odzi ludzie bardzo 
aktywnie uczestniczyli w pre-
zentacjach i zadawali mnóstwo 

- Co jakiœ czas mówi 
siê  o tym, ¿e Gliwice 
nosz¹ siê z zamiarem 
wyst¹pienia z KZK GOP.

- Ostatnio o tym nie s³ysza³em. 
Pamiêtam jednak, ¿e 2- 3 lata 
temu w reakcji na niespe³nienie 
pewnych logicznych decyzji pre-
zydenta Gliwic, Rada Miasta 
podjê³a uchwa³ê w sprawie 
wyst¹pienia z KZK GOP. Osta-
tecznie jednak siê z tego wyco-
fano.

-  Jaka jest kondycja fi-
nansowa Przedsiêbiorstwa 
Komunikacji Miejskiej w 
Gliwicach?

- Nie narzekamy. Na Œl¹sku 
znajdujemy siê w czo³ówce firm 
przewozowych. W ubieg³ym 
roku kupiliœmy 32 nowe auto-
busy. Proszê mi pokazaæ drugie 
takie przedsiêbiorstwo. Proszê 
pamiêtaæ, ¿e jeden d³ugi au-
tobus kosztuje ok. miliona 
z³otych, a krótki 720 tysiêcy. 
Wiêc je¿eli by nas nie by³o staæ, 
to byœmy ich nie kupili. W tej 
chwili przygotowujemy przetarg 
na kolejne 20 wozów, które w 

przysz³ym roku powinny pojawiæ 
siê w Gliwicach. Za 8 miesiêcy 
tego roku, zysk wyniós³ 270 
tysiêcy z³otych. Mo¿e to nie jest 
zbyt wiele ale my nie nastawia-
my siê wy³¹cznie na zysk.

- Czy w firmie PKM Gliwi-
ce udzia³owcem jest ktoœ 
z bliskich prezydenta Fran-
kiewicza. Takie pog³oski 
mo¿na us³yszeæ od pewne-
go czasu.

- Tego a¿ przykro s³uchaæ. Jak 
na razie to ¿adna prywatna oso-
ba nie mo¿e mieæ udzia³ów w 
firmie PKM. Udzia³owcy to  5 
miast – Gliwice, Zabrze, Knu-
rów, Zbros³awice i Giera³towice. 
Najwiêkszym,  z 87 proc. s¹ 
Gliwice. Kiedyœ Zbros³awice 
chcia³y sprzedaæ swoje udzia³y 
za 187 tysiêcy ale chêtny siê 
nie znalaz³. 

-  Jak sprawdzaj¹ siê au-
tobusy kursuj¹ce na linii 
A4? 

- Na tê liniê ruszyliœmy z marszu 
i chyba posz³o nam doœæ do-
brze. Zg³osi³em ju¿ do zarz¹dcy 

drogi, ¿e na odcinku ul. Dolnych 
Wa³ów od strony ul. Wieczorka 
p³yty s¹ wypiêtrzone i nale¿y 
to poprawiæ. Uzgodniliœmy, ¿e 
czêœæ prac wykona miasto a 
czêœæ Tramwaje Œl¹skie. 

-  Wojewódzki Fundusz 
Ochrony Œrodowiska 
zapowiedzia³, ¿e od 
przysz³ego roku bêdzie 
wspó³finansowa³ zakup 
autobusów hybrydowych. 
Czy gliwicki PKM wyst¹pi 
o takie dofinansowanie?

- Fundusz zapowiada³ ju¿ ró¿ne 
rzeczy. Tak wiêc zobaczymy. 
Jak na razie przetestowaliœmy 
tylko 18 - metrow¹ hybrydê So-
larisa (obecnie jeŸdzi w PKM w 
Sosnowcu). Chcia³bym jeszcze 
sprowadziæ na testy do Gli-
wic hybrydê 12-metrow¹ firmy  
MAN lub Mercedes, jednak  w 
najbli¿szym czasie nie bêdzie 
to mo¿liwe. Taka hybryda kosz-
tuje ok. 1,3 mln z³ a zwyk³y 
autobus  - 720 tysiêcy. Je¿eli 
fundusz pokry³by tê ró¿nicê w 
cenie, to chêtnie do tego pro-
gramu przyst¹pimy. Je¿eli jed-
nak dop³ata mia³aby wynosiæ 

Goœciem cyklu „Zadaj pytanie” przygotowywanego wspólnie 
przez Telewizję Gliwice i Informator Rynkowy by³ Henryk Szary, 
prezes PKM Gliwice. 

Z Gliwic do Katowic ekspresowym 
autobusem? Na razie – nie.

100 tysiêcy, to na zakup na 
pewno siê nie zdecydujemy.  

- Wiele pytañ Czytelników 
odnosi³o siê do kwestii 
rozk³adu jazdy i wielkoœci 
autobusów wysy³anych na 
trasy. Czy PKM Gliwice 
ma wp³yw na te kwestie?

- Rozk³ad jazdy to domena orga-
nizatora, czyli KZK GOP. 
Co do taboru, typu, rodzaju 
to te¿ pozostaje w ich gestii. 
Wszelkie uwagi dotycz¹ce tych 
kwestii nale¿y wiêc kierowaæ 
pod ich adresem. My wysy³amy 

na trasê to, co u nas zamówio-
no. 
- Jaka jest mo¿liwoœæ 
wprowadzenia ekspreso-
wego po³¹czenia miêdzy 
Gliwicami i Katowicami? 

- Rozwa¿aliœmy tak¹ mo¿liwoœæ. 
W tej chwili trasê Gliwice – Ka-
towice obs³uguj¹ trzy linie 6, 
860 i 870, z Zabrza jeŸdzi 7. 
Na pierwszy rzut oka takie eks-
presowe po³¹czenie autostrad¹ 
wydaje siê atrakcyjne. Jednak 
ze wzglêdu na budowê wêz³a 
autostradowego dostêpny jest 
praktycznie jeden wjazd na 

A4 z ul. Rybnickiej. Jest on 
bardzo obci¹¿ony. Druga prze-
szkoda to wjazd do Katowic. 
Na wysokoœci AWF oczekiwa-
nie trwa nawet 30 minut. Tak 
wiêc w praktyce, to co nadro-
bimy na autostradzie stracimy 
na wjazdach. Proszê pamiêtaæ, 
¿e zawsze ostateczna decy-
zja o wprowadzeniu nowej linii 
nale¿y do organizatora, czyli 
KZK GOP. 

Rozmawiali 
Nina Drzewiecka 

(Informator Rynkowy)
Andrzej Wawrzyczek
 (Telewizja Gliwice) 
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Świat bez tajemnic
Jak wygl¹da sztuczne serce? Jak steruje siê wojskowym 
dzia³em? Jak graæ na akordeonie? Co stanie siê po po³¹czeniu 
dwóch substancji? Na te i wiele innych pytañ odpowiedzi 
udzielali naukowcy i specjaliœci z wielu dziedzin podczas Dnia 
Nauki, który ju¿ po raz pi¹ty odbywa³ siê w Zabrzu. 

18 wrzeœnia w centrum miasta, 
na skwerze przy ul. 3 Maja i œw. 
Floriana stanê³o specjalne mia-
steczko namiotowe, w  którym 
50 wystawców prezentowa³o 
swoj¹ ofertê dla m³odzie¿y w 

postaci warsztatów, pokazów, 
doœwiadczeñ i konkursów. 

Organizatorzy - Fundacja Rozwo-
ju Kardiochirurgii i zabrzañski 
Urz¹d Miasta  przygotowali dla 

odwiedzaj¹cych liczne atrakcje 
naukowe i artystyczne. Przez 
5 godzin m³odzi zabrzanie 
mogli nie tylko porozmawiaæ 
z naukowcami ale równie¿ 
uczestniczyæ w pokazach i eks-

Z „Dnia Nauki” zadowolona była równie¿ 
prezydent Zabrza, Ma³gorzata Mañka-Szulik, 
która odwiedzi³a wszystkie stoiska. 

- Takie jest Zabrze - mówi³a pani Prezydent. Zabrze po-
trafi pracowaæ ale potrafi równie¿ pochwaliæ siê tym co 
wypracowa³o. Dziœ na tym placu zobaczyæ mo¿na wiele in-
stytucji i jednostek badawczych, wielu ludzi, którzy maj¹ co 
pokazaæ. Chcemy, ¿eby mieszkañcy Zabrza i nie tylko, ak-
tywnie w tych prezentacjach uczestniczyli i aby okaza³y siê 
one dla nich przydatne. W³adze samorz¹dowe postanowi³y 
wesprzeæ imprezê organizowan¹ przez Fundacjê Rozwoju 
Kardiochirurgii i po 5 latach „Dzieñ Nauki” wygl¹da w³aœnie 
tak. 
Najbardziej cieszy mnie, ¿e m³odzie¿ aktywnie w nim uczest-
niczy. Widzia³am autentyczne zainteresowanie na stoisku 
chemicznym, wiele ciekawoœci budzi³y polimery czy sztuczne 
serce. 

bardzo konkretnych pytañ. 

- Pocz¹tki tej imprezy by³y 
skromne - wyjaœnia³ Jan Sar-
na, dyrektor Fundacji Rozwoju 
Kardiochirurgii. Kiedy na nasze 
Dni Otwarte, organizowane w 
Fundacji przychodzi³o ok. 50 

osób, nie by³o problemu. Ale 
jak pojawi³o siê ich 150 - to 
okaza³o siê, ¿e wszystkich nie 
mo¿emy pomieœciæ. Dlatego 
postanowiliœmy wyjœæ z imprez¹ 
na zewn¹trz i we wspó³pracy 
z miastem rozszerzyæ jej 
formu³ê.


